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Absttractof Thesis 

 

في   Methotrexateوقائية لبعض الزيوت الطيارة ضد التغيرات المستحثة من عقاردراسة نسجية وكيموحيوية لمتأثيرات ال
 Rattus norvigicus بعض أعضاء ذكور الجرذان المختبرية 

 

تعمال تقنيممة الغمماز المتصممل بمطيمماف تممم اسممتخلاص الزيمموت الطيممارة  لمبممراعم الزىريممة لمقرننممل و ممذور الينسممون   بواسممطة جيمماز كمننجممر ثممم شخصممت المركبممات النعالممة ليممذ الزيمموت باسمم
سممت عممى سمت مجماميا : المجموعمة الأولمى تركمت كمجموعمة .ق  Rattus norvigicusحيواناً من ذكور الجمرذان المختبريمة سملالة  60. ثم أجريت التجر و عمى GC-MSالكتمة 

ممغم / كغم من وزن الجسم. أما المجموعة الثالثمة جرعمت فمويماً بالزيمت  0.5سيطرة وجرعت فموياً بالمحمول الممحي المتعادل وجرعت المجموعة الثانية بعقار الميثوتريكست  بتركيز 
لجسممم . المجموعممة الرابعممة جرعممت بعقممار الميثوتريكسممت اووً ثممم تركممت يوممماً وجرعممت فمويمماً بالزيممت الطيممار لمقرننممل.  أممما المجموعممة ممغممم / كغممم مممن وزن ا 60 الطيممار لمقرننممل بتركيممز

كممت يومماً وجرعمت فمويمماً ممغممم / كغمم ممن وزن الجسممم . والمجموعمة السادسمة جرعمت فمويمماً بعقمار الميثوتريكسمت اووً ثمم تر  40الخامسمة جرعمت فمويماً بالزيممت الطيمار لمينسمون بتركيمز 
أسمابيا ممن المعامممة حيمث اظيمرت تغيمرات فمي نسميو الكبمد والكميمة والخصمية . والقياسمات البايوكيميائيمة أظيمرت تغيمرات كبيمرة  4بالزيت الطيار لمينسون . وتم مراقبمة الحيوانمات لممدة 

فمي مصمل المدم  حيمث أظيمرت  فمروي معنويمة فمي  ALP و ALTو  ASTوكمذل  تمم قيماس انزيممات  في مستوى السكريات المتعمددة والمدىون فمي خلايما اكبماد الحيوانمات المعامممة .
    .الحيوانات المعاممة

Biochemical and histological study of the effects of protective some essential oils against induced 

changes of a drug Methotrexate in some organs of the laboratory   male rats Rattus norvigicus. 

 
The essential oils were isolated from dried Pimpinella anisum seeds and Sysygium aromaticum by Clevenger aperture 

extraction, and fractions were identified by gas chromatography-mass spectrometry (GC-MS). Sixteen male rats (Rattus 

norvigicus) were used in this study, they were divided randomly into 6 groups. The first group was control group which 

given orally normal physiological saline only, the second group was treated orally with 0.5mg/ kg (B.W) of Methotrexate, the 

third group was treated orally with 60 mg/ kg (B.W.) of clove essential oil while the fourth group was treated with 40 mg/kg 

(B.W.) of anise essential oil, the fifth group given Methotraxate drug orally first and then left a one day and given orally 

clove essential oil, the sixth Group given orally Methotraxate drug first and also left a one day and given orally anise 

essential oil.  Following 4 weeks of treatment. showed where changes in liver tissue, kidney and testis. And biochemical 

measurements showed significant changes in the level of multiple sugars and fats in the livers of animals treated cells. The 

well was measured enzymes AST, ALT and ALP in serum showed a significant difference in terms of treatment of animals. 

 


